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Világtalálkozó 

 
Életünk egy vidám színfoltja a 

Mátrafürediek Világtalálkozója, amely idén 
5. alkalommal került megrendezésre a Bene 
házban. Mondhatjuk mára már hagyomány, 
hogy június végén összejövünk, mi, 
―Fürediek ―. Mert azok vagyunk, akárhová 
vetett is a sors bennünket, a szívünk 

visszahúz erre a gyönyörű helyre, ahol 
gyerekkorunkat töltöttük. Mindenki tudja 
közülünk, hogy ki volt Joli néni, Rezső 
bácsi, Miska bácsi, Máté vagy Tódor. A mai 
napig azt mondjuk, hogy találkozzunk a 
Gombánál és a panzió is csak Éva presszó 
maradt nekünk, ott ettük nyaranta az 50 
filléres, majd az egyforintos fagyikat, persze 

szigorúan csokit, vaníliát, vagy puncsot, 
mert ez volt a választék. Tudjuk, hogy a 
Meseváros, melyet néhány szemellenzős 
funkcionárius csak ―kispolgári 
csökevénynek ― nevezett előbb a parkban 
állt, majd az alkotó, Varsics Feri bácsi 
udvarába költözött. A SZOT üdülő fő 
épületét ma is csak úgy hívjuk „Peda‖, és 

csak mi tudjuk, hogy miért? Valójában a 
Mátrafürediek Világtalálkozójának története 
is három ―füredi fiú‖ gyerekkori 
visszaemlékezéseivel kezdődött 2015-ben, a 

találkozó sikere és népszerűsége pedig azóta 
is töretlen. Száznál is többen összejövünk 
évente. A program minden évben bővül 
valamivel. Füredi séta, vetélkedő, 
emléktáblák, tombola, macoksütés, élőzene 
és persze élménybeszámolók vég nélkül ...  

A régi iskolánk mellett álló Bene házban 

idén is vidám csapat gyűlt össze. Senki nem 
jött üres kézzel: tombolatárgyak, finom édes 
és sós sütik, gyümölcslevek, házi készítésű 
üdítőitalok szigorúan csak felnőtteknek, régi 
fényképek, emlékkönyvek. Mind megannyi 
apró figyelmesség egymásnak.  

Az idei találkozó egyik új programja az 
Alvég - Felvég focimeccs volt. A nagy 

melegre - és a játékosok korára - való 
tekintettel természetesen a meccs kicsit 
rövidebb volt 90 percnél, de egyrészt a fiúk 
fantasztikus játéka felejthetetlenné tette ezt 
a 15 percet, másrészt a füredi lányok egy 
meglepetéssel kedveskedtek a két csapatnak 
és a nézőknek. Megalakították ugyanis a 
Füredi Szédült Tyúkok Pomporolós 

Csapatot, hogy ezzel is lelkesítsék a 
korosztályukba tartozó aranylábu fiúkat.  

Az ebéd és a tombolasorsolás után az idei 
találkozó másik új programjaként 

ellátogattunk a füredi templomba. Itt egy 
előadást hallottunk Mátrafüred - régi néven 
Bene, Benepuszta - történetéről, és újból 
bejárhattuk a kis templomot, amely szintén 
meghatározó volt életünkben, hiszen 
keresztelő, elsőáldozás vagy éppen esküvő 
élménye kötődik hozzá.  

A délután és a kora este ezután már a 
zenés - táncos szórakozásról szólt. A 
talpalávalót a Bene Ház udvarán most is a 
Nosztalgia Rock Cirkusz biztosította, 
melynek vezetője természetesen füredi. 
Napközben százszámra készültek a fotók, 
régi barátok cseréltek telefonszámot és új 
barátságok is születtek, hiszen ezen a 

találkozón összeolvadnak a különböző 
korosztályok Már nemcsak a maximum 
három évvel alattunk/felettünk járókkal 
beszélgetünk, mint gyermekkorunkban, 
elmosódik a 10 - 15 - 20 évnyi 
korkülönbség. Itt mindenkivel találunk 
közös emlékeket, ismerősöket, mert 
mindannyiunknak közös a múltja és a 

Mátrafürediek Világtalálkozója kapcsán 
most már a jelenünk is az.  

Földesine Ollé Tímea 

Világ…csodája 

 
Igaz, nem végeztünk semmilyen kutatást, 

a Guinness Rekordok Könyvét sem 

lapoztuk fel, mert anélkül is tudjuk, hogy 
ilyen is csak Mátrafüreden történhet, hogy 
egyetlen utcában hat orvos végez. Közülük 
hárman ebben az évben, ketten egy év 
múlva fognak és egy már végzett két éve. 
Giczey Zita, már óvodás korától készült az 
orvosi pályára, így már következetesen 
biológia-kémia szakra járt gimnáziumba. 

Mellette akrobatikus rock and rollt táncolt, 
amellyel nemcsak hazai, hanem nemzetközi 
sikereket is magáénak tudhat. Az utolsó 
versenye 2014-ben volt, ahol Világkupa II. 
helyezést ért el Forti formációval, felnőtt 
nemzetközi nagyformáció kategóriában.  

A SOTE-n végzett ebben az évben, ahová 
gyermekorvosi rezidens képzésre fog járni. 

Nagyon jó évfolyamot, csoportot fogott ki, 
akik a gólyatábortól kezdve végig együtt 
tudtak maradtak, és nem morzsolódott le 
senki.  

Grassalkovich Anna, a SZOTE ötödéves 
hallgatója lesz ebben az évben. Mindig is 

érdekelte a biológia, emiatt viszonylag 
korán eldöntötte, hogy az orvosira fog 
jelentkezni, ezáltal tud segíteni beteg 
embereknek, emellett a sokfajta szakirány 
lehetősége is megfogta. Az egyetem mellett 
rengeteg lehetőségük van sportolni, melyek 
közül Annának a zumba és a futás a 
kedvence. Emellett első éves kora óta kutat 

az akut hasnyálmirigy-gyulladás 
témakörében, valamint két éve 
demonstrátorként az élettan oktatásában is 
részt vesz. Még nem tudja, milyen orvos 
szeretne lenni, de reméli, sok embernek tud 
majd segíteni.  
Győri András, szintén a frissen végzettek 
közé tartozik. A zeneiskolában zongorázni 

tanult, középiskolába Kecskemétre a 
Piarista Gimnáziumba járt, és 
tulajdonképpen másodéves korában 
rajzolódott ki számára, hogyan tovább?  

A tovább a SZOTE-ra vitte, ahol a nagyon 
nehéz egyetemi évek mellett emlékezetes 

diákévei voltak, amelyek maradandó 
kapcsolatok, barátságok maradtak.  

Fül-orr-gégész rezidens képzésre 
Kecskemétre, a Megyei Kórházba megy. 
Franciául, angolul beszél, de itthon szeretne 
maradni.  

A nyár derekán Zitát, Annát és Andrást 
értük utol, de mindenkit szeretnénk 

bemutatni, hogy tudja meg a világ, hogy ez 
a parányi, 800 lakosú Mátrafüred, megannyi 
más csodájával együtt, mit tud adni egy 
közösségnek, hogyan tud a mások 
örömének, sikerének örülni, odafigyelni, 
összefogni és felülemelkedni a kicsinyes 
dolgokon.   
Ez, Mátrafüred!  

 

 

(A szerk.) 

 

Gyöngyös várossá nyilvánításának napján, Lovászné Juhász Rita,  Csokonai-díjas viseletkészítő-hímző Népi Iparművész, a 

Népművészet Ifjú Mestere, a mátrafüredi Palóc Népművészeti Kiállítás alapítója kapta a PRO CIVITATE kitüntetést, mellyel 

együtt jár a Gyöngyös Város Díszpolgára cím is. 

 

A Mátrai Gyógyintézet Kékestető, díszoklevelet kapott a Megyei Értéktártól, 2019. május 18-án! 

 

 

  Benei  Krónika 
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Ismét sikerült 
 
Viktor Martinnal 2018 őszén még jövő 

időben beszéltünk a 2019-es tiszakécskei 
Erőemelő Európa Bajnokságról. Akkor, 220 
kg-mal az EB cím megszerzését tűzte ki 
magának, ami Martin eddigi sikereit nézve, 
nem is olyan lehetetlen. 

2019. április 14-én Szlovákiában 

(Losoncon), az Európa Kupa versenyen 
junior korosztályban, 140 kg-os 

kategóriában, 220 kg-os teljesítménnyel 
első helyezett lett a rangos európai 
mezőnyben.  

Az Európa Bajnokságnak – húsz ország 
részvételével – ezúttal Tiszakécske adott 
otthont, május 26-án. Junior korosztályban, 
140 kg-os kategóriában, 225 kg-os 

teljesítménnyel Viktor Martin Európa 
Bajnok lett, de korosztályában a legnagyobb 

súly (225 kg) kinyomásával az abszolút első 
helyet is megszerezte.  Most az október 27-
ei Világbajnokságra készül, amit 
Szlovákiában (Érsekújváron) rendeznek. A 
VB-re való felkészülést már három 
hónappal előtte megkezdte, heti négy 
alkalommal, két órás edzésekkel.  

Martin még két évig fog sportolni 
junior kategóriában. Gratulálunk! 

(R.G.)  

Rabló-pandúr, zsandár és huszár Gyöngyösön 
 

Ostorpattogástól, betyárok és kakastollas 
zsandárok viaskodásától volt hangos jún. 2-
án Gyöngyös város Fő tere, de persze csak 
„játszásiból‖. Magam közelről 
szemlélhettem az eseményeket, hiszen a 

városi könyvtár egyik standját őriztem régi 
városfotók, régi könyvek „társaságában‖, a 
valódi társaságot azonban az a számtalan 
érdeklődő jelentette, aki megállt a könyvtár 
standja előtt. Ide ugyanis éppen olyan régi – 
leginkább 100 éves – városfotókat szoktunk 
kiállítani a városnapon, melyek ismertek, 
hiszen régen is olyan volt, mint ma, vagy 
éppen csak ismerős, de a részletek, az egyes 

házak mégsem olyanok, mint a ma ismert 
kép. Igazi rejtvény, feladvány lehet egy-egy 
városfotó a ma emberének, hiszen városunk 
egyes épületeit az idők során lebontották, 
átépítették. A képek és könyvek mellett 
most elővettünk egy 1880 körüli szerkezetet 
is, a sztereónézőt, amely – mai szóval 3D-

ben –, vagyis térhatásban jelenít meg 
nagyjából képeslap formátumban külföldi 
városokat, vagy éppen a párizsi operát. 
Fiatalok, idősek szívesen vették kézbe. 
A könyvtári stand melletti sátorban 

berendeztünk egy „Polgári kávéházat‖ is, 
melyet régies bútorok, kávés és teás 
készletek, régi telefon, régi gyöngyösi 
újságok tettek korhűvé és természetesen a 
könyvtáros kollégák viseletei.  

Mint a Fő téren oly sokan, mi is 
beöltöztünk XIX. századi, régies ruhába – 
köszönhetően az egri színháznak, ill. a 
rendezvényt szervező Városbarát Körnek – 

hogy ezáltal is hangulatot adjunk a Fő 
térnek. Természetesen a kicsikre is 
gondoltak a gyermekkönyvtáros kollégák, 
hiszen egy játékos mesevetélkedőt, 
foglalkoztatót is bemutattak a nap folyamán 
két ízben „Mentsük meg a királylányt‖ 
címmel. Mint a királykisasszony tette a 

mesében, most a gyerekeknek is lehetett 
kukoricát, lencsét és borsót is válogatni...   

Ez a mai XIX. századi piac is hűen 
tükrözte azt az elképzelést, hogy ugorjunk 
kicsit vissza a múltba, élesszük fel 

hagyományainkat, legyünk büszkék 
városunk múltjára. Kóstoljuk meg a 
finomságokat, nézelődjünk, beszélgessünk, 
idézzük meg a régi időket. Nézzük a 
díszvendég Domoszló község 
bemutatkozását, a nógrádi Varsány lakóinak 
gyönyörű palóc viseletét.  

Azt is csak ma tudhattam meg jómagam 
is, hogy az egykori híres gyöngyösi Vida 

cukrászdának – amely valaha a mai OTP 
helyén állt – nemcsak a fagyija volt finom, 
hanem a lúdlábja is kiváló volt. Sőt, azt is 
most mesélte valaki, hogy ők bizony még az 
1950-es évek vége felé vasárnaponként 
onnan vitték haza a finom süteményeket. 
Reméljük, jövőre is lesz városnap…! 

Lovász Béláné 

Az újjászületett legenda 
 

1974. január 3-át írtak, amikor 
megkezdődtek a munkálatok. Amikor 
végleg kirajzolódtak a körvonalak, és lassan 
megvalósulni látszott az álom, hogy 
megépül a Mátra első szállodája, már 1976-
ot írtak.  

A szálló rövid időn belül országos hírű 
lett.  Ennek a szállodának lelke volt, 

megszemélyesült, anekdoták, dalszövegek 
íródtak „Róla‖, történeti esemény helyszíne 
volt Egy hely, ahol mindenki otthonosan jól 
érezte magát: a szálló és betérő vendégek, a 
személyzet, a környék macskái…  

Azonban - közel negyven év alatt - a szálló 
el/megkopott, már a múlt század igényeit 
sem tudta kielégíteni.  

A hotel új tulajdonosa - Darva Zoltán - a 
21. század igényeihez igazította hegyvidéki 
szállodáját. Az új szerkezeti hozzáépítéssel 
a nyugati szárnyban megépült az 1000 m2-
es wellness, a keleti szárnyban pedig a 650 

m2 alapterületű konferencia terem. Öt 
szinten már elkészültek a szobák és minden 
belső nagy munkálatok, már csak a 
parkosítás, engedélyeztetések vannak hátra 

ahhoz, hogy semmi ne álljon útjába az 
újbóli megnyitásnak. 
A hotel új igazgatója - Nehéz Tamás -, 
akinek szakmai felkészültsége a garancia 
arra, hogy ismét sikeres legyen a szálló. 

Az Avar Hotel**** megnyitása 
Mátrafüred újbóli felvirágzása is, hiszen a 
szálló hírnevet, rangot jelent az 

üdülőhelynek, és ezzel Mátrafüred is 
csatlakozhat a Mátrát átívelő négycsillagos 
szállodafüzérhez, melynek első láncszeme 
lesz.  

(R.G.) 

Muzsikált az erdő 

 
A Mátrai Művészeti Napok már 16. 

alkalommal hirdette: ahol az erdő és a zene 
összefonódik, ott jókedv, erdei értékek, 
művészet, barátság, testi-lelki feltöltődés. 

A június 29-től július 7-ig tartó 
rendezvény, a hagyományokhoz híven, 
minden nap más-más helyszínen csendült 
fel. A közelünkben a Szent Anna-tó, 
Gyöngyöspata (Nagyparlag), 
Gyöngyöstarján (Fajzatpuszta) és a záró 
rendezvény Kékestetőn. 

A fellépő művészek többnyire állandó 
vendégei a rendezvénynek, de mindig 

akadnak új arcok is. 
A gyerekeket is tartalmas programok 

várták: a békéscsabai Bábika játszóház 

közel tíz éve állandó színfoltja a Muzsikál 
az erdő programnak. Az Ujj Éva néprajzos 
szakmai irányításával zajló kézműves 
programok fő törekvése, hogy kicsik és 

nagyok természetes anyagokból, 
hagyományos technikákkal készíthessenek a 
mai kor gyermekeinek és felnőttjeinek is 
használati értékkel bíró játékokat, tárgyakat. 
A Bábikával rendszerint a nyitó, vagy a záró 
rendezvényen találkozhat a közönség. Idén 
a július 6-7-ei hétvégén, Gyöngyöspatán, 
majd Kékestetőn, a záró programon kínáltak 
kikapcsolódási lehetőséget. A zenével, 

természettel kapcsolatos kézműves 
tevékenység, logikai illetve játszóprogram 
ezúttal is népszerű volt a vendégek körében. 

A fák árnyékában kialakított kézműves 
műhely hangulata a felnőtteket is magával 
ragadta, a manapság igen divatos 
bútorfestés technikáját is sokan kipróbálták.  

A tartalmas programokhoz hozzátartoztak 
az ismeretterjesztő előadások, a belső 
békéhez vezető relaxációs jóga gyakorlatok. 
A szakvezetéses erdei túrák sok érdekes 
információval szolgáltak a fenntartható 
erdőgazdálkodásról, a természeti értékekről. 
A záró programon ismertették a fotó, rajz és 
irodalmi pályázatok eredményét, melyet 
rangos szakmai zsűri bírált el.  

A szervezők, szeretettel várják már most, 
a következő nyár rendezvényére a 
vendégeket!                          Szuromi László            
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Szerelmes üzenetváltások régen és ma 

Az első gyöngyösi ünnepi könyvhetet a 
program díszvendége, Nyáry Krisztián író, 
irodalomtörténész, a Líra Könyv Zrt. kreatív 

igazgatója nyitotta meg, aki később író-
olvasó találkozón vett részt. Ennek 
háziasszonya Juhász Marianna civil referens 
volt, aki a könyvkiadásról, népszerű 
köteteiről, azok keletkezésének hátteréről 
kérdezte a szerzőt. Nyáry Krisztián vallja, a 
könyvek, a papírra nyomtatott tartalom a 
digitalizált világban is az értéket, a 
maradandóságot jelentik. A könyvheti 

programok népszerűsége is azt mutatja, 
hogy az emberek szeretik a könyveket, s ha 
tehetik, szívesen vásárolják azokat 
maguknak, illetve ajándékba. A magyar 

kultúra irodalomalapú kultúra — szögezte le 
Nyáry Krisztián, aki a kor vívmányaira, így 
az internetre is, mint a közönséghez való 

eljutás egyik lehetőségére tekint. Példaként 
említette, annak idején a barátai 
szórakoztatására kezdte publikálni a 
Facebookon a magyar írók és művészek 
szerelmi életéről szóló írásait, ami rövid idő 
alatt nagy népszerűségre tett szert. Ennek 
nyomán jelentette meg az irodalmi, 
művészeti életből ismert emberek 
párkapcsolati történeteit, szerelmi 

levelezését közreadó Így szerettek ők első, 
majd második kötetét, s idén tavasszal az 
Írjál és szeressél című könyvét. 

A beszélgetésből kiderült, Nyáry 
Krisztián is írt már szerelmes levelet, az 
elsőt kisfiúként, papírra. Vélekedése szerint 

azonban a digitális tér ebben a műfajban is 
változást hozott. Anno, napokba tellett, míg 
a papírra vetett sorok eljutottak a 
címzetthez, így a levél tartalmának, legalább 
arra az időre érvényesnek kellett lennie. 
Talán ezért is íródott elmélyültebben, a 
címzett pedig féltőn őrizte. A szerelmes 
üzeneteket ma már, jobbára SMS-ben, e-
mailben, sietősebben, rövidebben 

fogalmazva, az azonnaliság tudatában 
küldik. Egy azonban biztos, amíg ember él a 
földön, addig szerelmes üzenetváltások is 
lesznek.                       Morvai-Csath Róza 

 

Az őszi csapatépítők egyik legnépszerűbb helyszíne a Mátra 
  

A mátrafüredi High-Tech Sportok Bázisa 
formabontó Happy Hütte Party csapatépítő 
programja egyben az egyik legnépszerűbb is 
a Bázis kínálatában. Az alkoholfogyasztást 

is megengedő játék mottója, hogy a 
játékosok abban felelősségük teljes 
tudatában vesznek részt, így a tematika nem 
hogy nem romboló, de egyenesen építő 
hatású, pozitív energiákat gerjesztő.  
A High-Tech Sportok Bázisa legkedveltebb 
csapatépítőjében résztvevő cégek 
munkatársainak nem lesz másnap nemulass 
e játék miatt, hiszen itt főnöki engedéllyel 

lehet bulizni úgy, hogy a rá következő 
napon fittek és aktívak lesznek a 

csapattagok. A szervezők és a játékosok 
mindezt előre megfontolt szándékkal teszik 
a felhőtlen, de tartalmas és kulturált 
szórakozás jegyében, a kreatív fejlesztésért. 

A csapatépítőt azoknak ajánlják, akik a 
hajnalig tartó céltalan mulatozás helyett 
bulizni is szeretnének, de másnap is 
számítanak munkatársaikra a szakmai 
workshopokon. Ebben az esetben az 
alkoholt sem mellőző DJ-s játékok a 
legjobbak, ha a bulira, mint a csapatot 
összekovácsoló lehetőségre is tekintenek a 
vezetők.  

A teljes party-játéknak egy része az oldott 
hangulatú bulizás, azonban maga a játék 

több elemből épül fel. Az egyes játékelemek 
variálhatók, bővíthetők, sorrendjük 
változtatható, megtalálható a programban 
többféle ügyességi játék, de a komplett 

csomagban rajzolás, zene-felismerés, 
éneklés, táncverseny, memóriajáték, vicces 
quizjáték is szerepel.  

A programot a nap legjobb pillanatainak 
felelevenítése zárja egy „Stand up comedy‖ 
keretein belül.  
A felhőtlen, de nem felelőtlen 
csapatépítés iskolapéldája a Happy 
Hütte Party! 

 

  Ocela Tibor

 

Gilice-rét 

 
A 789. sz. gyöngyösi Kapisztrán János 

cserkészcsapat minden nyáron - más 
helyszínén a Mátrának - táboroztatja 

kiscserkészeit. Az 1988/’89-ben alakult 
cserkészcsapat parancsnoka -Hammer Attila 
- beszámolójából egy nagyon izgalmas hét 
rajzolódott ki. Július 28-tól augusztus 3-ig a 
parádsasvári Gilice-réten építették fel erdei 
bázisukat, majdnem teljes komforttal. A 
negyvenhárom fős - fiú többségű – csapat 
minden tagjának megvan a napi közösségi 

feladata, de rengeteg játék, program 
színesíti a tábori életet.  
A Sziú indián őrs vezetője, Lengyel 

Dorottya, és a Dakota őrs vezetője, 
Toroczkai Magor a napi „vezetői‖ 
teendőikről meséltek, amihez hozzátartozik 
a csapatot a programokhoz kísérni, az esti 
tábortűzhöz műsort szervezni, vizet hordani, 
konyhában segíteni.  

Ha már a konyha is szóba jött, nem 
hagyhatjuk szó nélkül, hogy egy jobb 

szálloda, jobb éttermében sem találni olyan 
választékos menüsort, mint itt, az erdei 
táborban. Érkezésünkkor éppen húsleves 

főtt az erdőben.  A konyhai kreativitás 
Bakos Attila szakácsot dicséri, de két-három 
szülő is besegít a tábori élet 
mindennapjaiba. 

A gyerekek többsége gyöngyösi, de hat 
füredi kiscserkész is tagja a csapatnak. 

 

(R.G.) 

 

Az ERDŐ, a tervszerű erdőgazdálkodás 

 
Állítható, hogy nincs olyan ember, akit 

legalább egyszer valamilyen formában meg 
ne érintett volna az erdő hangulata és 
szépsége. Különleges egy hely ez! Sokan 

élnek benne és belőle, sok mindent várunk 
tőle. Költőket ihlet, gazdasági tervek 
készülnek vele kapcsolatban, hajdanában 
még betyárok búvóhelye is volt. 

Ismertetőnk célja, hogy aki elolvassa, 

többet tudjon meg az erdőről, 

fenntartásáról és az erdészekről. Ne csak 

kirándulóhelyként, felüdülésre használjuk 

az erdőt, hanem legyen tudomásunk arról 

is, ami mögötte van! 

Az erdő nem egy egyszerű farengeteg, 
hanem bonyolult kölcsönhatásrendszer 
(tudományosan: ökoszisztéma), aminek 
millió arca, megjelenési formája van.  

Ez a kölcsönhatásrendszer (az emberi 
besorolás szerinti) alacsonyabb és magasabb 
rendű életközösségek (egysejtűek, gombák, 
növények, állatok) és az élőhelyük között áll 
fenn. Erre a rendszerre jellemző a térben, 
időben lejátszódó mennyiségi, minőségi 
változás és az önszabályozás, valamint az 
ember gazdálkodási tevékenységének 
hatása. 

Erdő esetében a gazdálkodási 
tevékenységet erdő- és vadgazdálkodásnak 
nevezzük. A nemzetközileg is elfogadottak 
alapján az ember szempontjából az erdőnek 

három funkciója van. 
Az 1972-ben Argentínában rendezett VII. 

Erdészeti Világkongresszuson egy magyar 
erdész szakember fogalmazta meg a világon 
először az erdő hármas rendeltetésének – 
gazdasági, védelmi és közjóléti szerepének 
– alapgondolatát és ültette át ezt a 
szakmapolitikai elvet a hazai mellett a 
nemzetközi közgondolkodásba is. Dr. 

Madas András erdőmérnök ezzel a 
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modernkori többcélú erdőgazdálkodás 
alapjait fektette le.  

Az erdőgazdálkodásról általában 
Az erdőbe látogatók többsége biztosan 

tudja, hogy az Európában lévő erdők nem 
„csak úgy vannak‖, hanem jelenlegi 
állapotukat az erdő használata, a 
gazdálkodási tevékenység alakítja. 

Az erdőgazdálkodás elsődleges célja 

nemcsak a faanyag kinyerése, hanem egy 
igen bonyolult kölcsönhatásrendszer 
fenntartása, amiben a fakitermelés csak 
részben cél, inkább eszköz, ugyanakkor az 
eladott faanyag értékesítéséből származó 
pénz biztosítja az erdőfenntartás költségeit. 
Az erdőgazdálkodás lényegét röviden nehéz 
megfogalmazni, de a legfontosabb 

ismérveket megpróbáljuk leírni: 
Az erdő sok anyagi (fa, levegő, víz, 

gomba, gyümölcs, vad stb.) és nem anyagi 
(tájkép, csend, madárdal, békesség stb.) 
dolog forrása. Mindenkinek van 
valamilyen kívánsága, hogy mit szeretne 
kapni az erdőből. Ezt a kívánságáradatot 
kell az erdőgazdálkodás során valahogy 

kielégíteni. A magára hagyott erdő, a mai 
igényeknek nem tudna teljes körűen 
megfelelni. 

Az erdészek évszázados feladata, hogy 
olyanra formálják, és úgy gondozzák az 
erdőket, hogy a szerteágazó igényeket 
kielégítse. Ezt a feladatot nyugodtan 
hívhatjuk közcélú, jóléti 

erdőgazdálkodásnak. 

Az erdőgazdálkodás (fakitermelés, 
nevelés és erdőfenntartás) beavatkozásai 
során az erdész igyekszik a természetes 
folyamatokat utánozni. 

Az őserdőket a születés és elmúlás örök 
folyamata alakítja. Az elpusztuló öreg 
faegyedek helyébe utódaik lépnek, és az 
erdei életközösség egysége biztosítja az 
erdő fennmaradását. A természeti 

katasztrófák okozta sebeket az erdei 
életközösség sokszor csak évszázadok alatt 
tudja begyógyítani. Az erdőnevelés 
módszerei évszázados kutatási és gyakorlati 
tapasztalat alapján alakultak ki, és ennek a 
munkának köszönhetőek a ma oly nagyon 
(sokszor az azt létrehozó erdésztől) féltett 
értékes erdők. 

Az erdő a feladatát csak akkor tudja 
betölteni, ha egészséges, ezért ápolni, 
nevelni és felújítani kell. Az 
erdőgazdálkodás a szélsőséges 
véleményeket (mint pl. az erdészeti munkák 
tiltása) ezért nem tudja elfogadni, mert nem 
tud mit kezdeni vele. Őserdőt létre lehet 
hozni, de ennek célja csak a tudományos 

kutatás lehet. 

Az erdők fenntartásához, védelméhez 
szervezet kell. A szervezet működéséhez 
szükséges pénzt alapvetően maga az erdő 
képes biztosítani, nagyrészt a megtermett 
faanyagból, kisebb mértékben a benne élő 
vadállományból és egyéb termékekből. 

A különleges igények (pl. parkerdő-

gazdálkodás, az erdőgazdálkodás kereteibe 
nem illő beavatkozások és korlátozások 

stb.) anyagi fedezetét viszont adópénzből 
vagy más forrásból kellene fedezni. 

Az örök kérdés: miért termelnek ki fát az 

erdőből? 
A válasz megértéséhez engedjetek meg 

egy rövid közvélemény-kutatást, melyet 
mindenki saját maga értékeljen. Ha minden 
kérdésre „nem‖ az általad adott válasz, lépj 
tovább, és felejtsd el az egészet! 

Ha legalább egyszer „igen‖ a válaszod, 
olvasd tovább, és hívd fel erre barátaid, 
ismerőseid figyelmét is! 

Kérdések! 
1. Kedvelem a tölgyfa hordóban érlelt 
valamelyik borfajtát? 
 2. Szívesen pihenném ki a egy megerőltető 
munka fáradalmait szaunázás után, pattogó 

kandallótűz mellett?  
3. Az irodai munkát szívesebben végzem fa 
lambériás irodában, fából készült bútorokkal 
berendezve?   
4. Kedvelem a fából készült kerti bútorokat? 
5. Ízlik a nyílt tűzön bográcsban vadhúsból 
készült pörkölt, vagy a faszénnel grillezett 
flekken?  

6. Szívesen fogyasztom az erdei gombából, 
gyümölcsből készült ételeket?  
7. Szeretem az erdei kirándulásokat, 
túrákat? 

A kérdésekre adott válaszokat nem 
hiszem, hogy elemezni kellene.             
(Folytatjuk!) 

 

Gerely Ferenc, erdőmérnök 
 Urbán Imre, erdőmérnök 

 

 

Mátrafüred érdekében 
„Gyöngyös‖ című újság 1913. október 26-i számából (korabeli helyesírással) 

 

„Ne tessék rossznéven venni, hogy szót 
emelünk, s talán a várostól áldozatot is 
kérünk. A legutóbbi időben mátrafüredi 
üdülőhelyünket annyian keresték fel, hogy 
az ott rendelkezésre álló villák, szálloda és 
magánosok lakásai a jelentkezők 

befogadására elégtelennek bizonyult. 
Szükséges volna, hogy a város a most 
meglévő szállodát kibővíttesse, de meg 
volna utána a jövedelme is és az 
idegenforgalom a kereskedelemre is 
lendítőleg hatna. 

Az intéző körök figyelmébe ajánljuk, 
hogy ezzel az üggyel behatóbban 
foglalkozzék, ne legyen szavunk a pusztába 
elhangzott szó.‖  

A  V.S. Városi Könyvtár archívumából 
lejegyezte: R. Gabi 
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ÚJ! FÜRED MARKET 

A Parádi út 29. szám alatt új élelmiszerbolt nyílt! Rendelés felvétel 9-20 

óráig (0670/307-3665); Hétvégén késő esti nyitva tartással! 

ÚJ! KOKTÉL ÉS LIMONÁDÉ TERASZ 

Béke út 4. 

DIABETOLÓGIA 

Dr. Léman Gyöngyi főorvos. Belgyógyász, Diabetológus, Homeopátia és 

Hagyományos kínai orvoslás és Akupunktúra orvosa. Előjegyzés a 20/438-

2423 telefonszámon. 

FODRASZ 

Antal Éva női, férfi és gyermek fodrászata, Üdülősor 14. Telefonos 

egyeztetéssel: 30/447-8944 

VÁLTOZÁS 

A fogorvosi rendelő új telefonszáma: 0620/625-9224 

TERMÉSZETGYÓGYÁSZAT 

Mozgásterápia, gyógyító torna, reflexológia /talpmasszázs/ 

Mátrafüreden! Betegségek megelőzésére, krónikus betegségek  

tüneteinek enyhítésére /emésztőszervi, mozgásszervi, légzőszervi stb./, 

rehabilitációra, fájdalomcsillapításra, relaxálásra. Igény szerint, házhoz 

megyek! (06-30/381-1772) 

4 ÉVSZAK – PALÓC BISTORANT 

Nyitva: 11.30-21.00. Házhozszállítás (www.palocfutar.hu). Asztalfoglalás: 

20/4494444.  

PIZZALAND 

Húszféle helyben sütött pizzák házhoz szállítással a Landor Büféből 12-22 

óráig: 0620/2610-544 

KÓBORLÓ PIZZÉRIA 

Rendelésleadás a 20/488-57-68 vagy 37/320-244-es telefonszámon.  
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